

GNAMMANKOU DIEUDONNÉ*Historian*

© CREDIT PHOTO

Dieudonné GNAMMANKOU was born in 1963 in Benin, of Beninese parents. He studied in Russia at Patrice Lumumba University in Moscow. Africa and the movements of its diasporas in Europe are the objects of his research. His interest in the movement of people led him to participate in the writing of the first encyclopaedia devoted to all diasporas (2004), spurred by the Human Relations Area Files of Yale University (USA).

A divisive philologist, Dieudonné published in 1996 *Abraham Hanibal, Pushkin's black grandfather*, highlighting the Cameroonian origins of this great Russian poet. This earned him the 1999 Pushkin Prize of the Russian Foundation for Culture "for his essential contribution to a better knowledge of Pushkin". But also in 2010 to be elevated to the dignity of Alcalde of Logone Birni, Judge and Legal Advisor of the Sultan of Logone Birni (historic city from which Pushkin originates). Associate expert in the UNESCO Program "The Slave Route Program" from 1994 to 1999, Dieudonné participates in various symposia on slavery and slavery organized by UNESCO in Ouidah, Paris, Pointe-à-Pitre, etc ... He is one of the co-authors of the book, *The chain and the link, a vision of the slave trade* (1998). Speaker and associate researcher at various universities (including the CIEF Paris-IV Sorbonne), he also directs the publishing house Dagan, specializing in cultures of Africa, the Caribbean and other diasporas.

2004 He participates in the writing of the first diaspora encyclopedia

1999 - He is principal consultant of a documentary film on *Abraham Hanibal, The fabulous destiny of Hanibal*.

1996 - He publishes *Abraham Hanibal, the black grandfather of Pushkin*

GNAMMANKOU DIEUDONNÉ*Historien*

© CREDIT PHOTO

Dieudonné GNAMMANKOU est né en 1963 au Bénin, de parents béninois. C'est en Russie qu'il fait ses études à l'université Patrice Lumumba de Moscou. L'Afrique et les mouvements de ses diasporas en Europe sont les objets de ses recherches. Son intérêt pour le mouvement des populations l'amène à participer à la rédaction de la première encyclopédie consacrée à toutes les diasporas (2004), sous l'impulsion du Human relations Area Files de Yale University (USA).

Philologue slaviste, Dieudonné publie en 1996 *Abraham Hanibal, l'aïeul noir de Pouchkine*, mettant en lumière les origines camerounaises de ce grand poète russe. Ce qui lui vaut de se voir remettre en 1999 le Prix Pouchkine de la Fondation Russe pour la Culture "pour sa contribution essentielle à une meilleure connaissance de Pouchkine". Mais aussi en 2010 d'être élevé à la dignité d'Alcalde de Logone Birni, Juge et Conseiller juridique du Sultan de Logone Birni (cité historique dont serait originaire Pouchkine). Expert associé au Programme Unesco "La Route de l'esclave" (The Slave Route Programme) de 1994 à 1999, Dieudonné participe à divers colloques sur la traite négrière et l'esclavage organisés par l'Unesco à Ouidah, Paris, Pointe-à-Pitre, etc. Il est l'un des co-auteurs de l'ouvrage, *La chaîne et le lien, une vision de la traite négrière* (1998). Conférencier et chercheur associé à diverses universités (notamment le CIEF de Paris-IV Sorbonne), il dirige aussi

la maison d'édition Dagan, spécialiste des cultures d'Afrique, des Antilles et des autres diasporas.